

Белозорович В.А.

Учреждение образования «Гродненский государственный университет имени Янки Купалы», Гродно

В статье анализируется процесс формирования концепции истории Беларуси, представленный в двухтомной «Истории Белорусской ССР». Раскрыты этапы разработки синтетической истории Беларуси в 1948–1958 гг. Отмечается, что развитие научного знания зависело от общественно-политических процессов, определяемых решениями Коммунистической партии Беларуси. Подробно характеризуются ход и направление дискуссий по ключевым аспектам отечественной истории.

Цель статьи – раскрыть формирование основных концептуальных подходов историков по основным периодам истории Беларуси с древнейших времен по современность.

Материал и методы. Использован корпус неопубликованных источников Центрального научного архива Национальной академии наук Беларуси и Национального архива Республики Беларусь, включающий в себя документы распорядительного и отчетного характера о проведенных научных исследованиях (стенограммы совещаний, отчеты, докладные записки, постановления и др.). Отдельную группу источников составляют обобщающие исследования по отечественной истории, материалы периодической печати 1940–1950-х гг. При этом применялись специальные методы исторического познания: историко-сравнительный, историко-генетический, ретроспективного анализа.

Результаты и их обсуждение. Выявлены направления развития исторической научной мысли в контексте формирования синтетического знания о прошлом Беларуси и белорусского народа. Акцентируется роль историографической науки в осмыслении процесса развития отечественной исторической науки. Показана актуальность изучения концепции истории Беларуси на различных этапах функционирования науки. После «неудачных» с точки зрения методологии обобщающих работ 1930-х гг. «История Белорусской ССР», изданная в двух томах в 1954–1958 гг., стала первой публикацией концепции отечественной истории, удовлетворяющей требованиям Центрального комитета Коммунистической партии Белоруссии. Этому изданию предшествовали две «синтетические» работы: «Краткая история БССР» (1946 г.) и «История БССР» в трех томах (1948 г.). Научно-исследовательская деятельность ученых контролировалась партийными структурами. По решению Бюро Центрального комитета Коммунистической партии Белоруссии были подготовлены «Тезисы по основным вопросам истории БССР». Институт истории Академии наук БССР проводил общереспубликанские совещания с представителями исторической науки по вопросам организации исследований, неукоснительного следования марксистско-ленинской методологии. Текстовый материал проходил обязательное рецензирование сотрудниками Академии наук СССР. На общую ситуацию, сложившуюся в исторической науке БССР, деформирующее влияние оказали общественно-политические кампании второй половины 1940-х гг.

Закключение. Выявление степени научной разработки проблемы, определение кадрового потенциала науки, оценка характера авторских подходов и представлений позволяют актуализировать проблему формирования концепции истории Беларуси. Решение этой задачи поможет проанализировать движение и итоги исторической науки, обозначить постановку новых исследовательских задач.

Ключевые слова: историография, историография Беларуси, историческая наука, концепция истории Беларуси, обобщающие исследования.

Development of the Concept of National History in 1948–1958

Belazarovich V.A.

Educational Establishment “Yanka Kupala State University of Grodno”, Grodno

The article analyzes the process of forming the concept of the history of Belarus, presented in the two-volume “History of the Belarusian SSR”. The stages of the development of the synthetic history of Belarus in 1948–1958 are revealed. The author notes the decisive influence of social and political

processes on the development of scientific knowledge presented by the Communist Party of Belarus. The course and direction of discussions on key aspects of domestic history are described in detail.

The purpose of the article is to reveal the formation of the main conceptual approaches of historians to the main periods of the history of Belarus from ancient times to the present.

Material and methods. The corpus of unpublished sources of the Central Scientific Archive of the National Academy of Sciences of Belarus and the National Archive of the Republic of Belarus is used, which includes administrative and reporting documents on research (transcripts of meetings, reports, memos, resolutions, etc.). A separate group of sources consists of generalizing research on domestic history, materials of the periodical press of the 1940–1950s. Special methods of historical knowledge were used: historical-comparative, historical-genetic, and retrospective analysis.

Findings and their discussion. The directions of development of historical scientific thought in the context of the formation of synthetic knowledge about the past of Belarus and the Belarusian people are revealed. The role of historiography science in understanding the process of development of national historical science is emphasized. The relevance of studying the concept of the history of Belarus at various stages of the functioning of science is shown. After the “unsuccessful” generalizing, in terms of methodology, works of the 1930s, “History of the Belarusian SSR”, published in two volumes in 1954–1958, was the first publication of the concept of national history that meets the requirements of the Central Committee of the Communist Party of Belarus. This edition was preceded by two “synthetic” works: “Brief History of the BSSR” (1946) and “History of the BSSR” in three volumes (1948). Research activities of scientists were controlled by Party structures. According to the decision of the Bureau of the Central Committee of the Communist Party of Belarus, “Theses on the main issues of the history of the BSSR” were prepared. The Institute of History of the Academy of Sciences of the BSSR held Republican meetings with representatives of historical science on the organization of research, strict adherence to the Marxist-Leninist methodology. The text material was reviewed by the staff of the USSR Academy of Sciences. The general situation in the historical science of the BSSR was distorted by the social and political campaigns of the second half of the 1940s.

Conclusion. Identifying the degree of scientific development of the problem, determining the human potential of science, evaluating the nature of the author’s approaches and ideas allows us to actualize the problem of forming the concept of the history of Belarus. The solution of this problem will help to analyze the movement and results of historical science, identify the setting of new research tasks.

Key words: historiography, historiography of Belarus, historical science, concept of the history of Belarus, generalizing research.